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گروه اقتصاد: رئیس اتاق کرمان با اشاره به 
اینکه صنایع کوچک و متوسط از زیرمجموعۀ 
تجارت خارج شده  و  معدن  سازمان صنعت، 
پیوسته اند،  به شرکت شهرک های صنعتی  و 
دلیل  به  گفت: »شرکت شهرک های صنعتی 
ندارد  را  صنایع  ادارۀ  توان  امکانات،  نداشتن 
و رهاشدگی صنایع در کرمان بسیار مشهود 
»صنایع  افزود:  طبیب زاده  یدمهدی  است«. 
استان یا بسیار کوچک و کارگاهی و یا بسیار 
بزرگ هستند، به همین دلیل نمی توان زنجیرۀ 
تولید را کامل کرد و استان را صنعتی دانست«.

 وی ادامه داد: »تمرکز فعالیت های صنعتی 
رفسنجان،  شهربابک،  شهرستان  چهار  در 
افزوده  ارزش  عمدۀ  و  است  زرند  و  سیرجان 
در حوزه های فولاد، مس و خودروسازی ایجاد 

می شود«. 
طبیب زاده، با تاکید براینکه باید به صنایع 
متوازن سازی  برای  احکامی  و  توجه  کوچک 
شود،  صادر  متوسط  و  کوچک  صنایع  توزیع 
گفت: »صنایع کشور برای نوسازی، بازسازی 
و به روزسازی، نیاز اساسی به احکام جدید در 

احکام برنامۀ هفتم توسعه کشور دارند«. 
»صنایع  کرد:  بیان  کرمان  اتاق  رئیس   
می کنند  دریافت  تسهیلات  به راحتی  بزرگ 
اما صنایع کوچک با مشکلاتی روبه رو هستند 
از  حمایت  صندوق  می شود  پیشنهاد  که 
و  فعال  کوچک  صنایع  و  سرمایه گذاری 
راه اندازی  کوچک،  صنایع  بانک  همچنین 
شود«. به گزارش روابط عمومی اتاق بازرگانی، 
در  وی  کرمان،  کشاورزی  و  معادن  صنایع، 
نشست بررسی مسائل و مشکلات فعالان حوزۀ 
صنعت و معدن اظهار کرد: »شرکت های بزرگ 
امکانات  و  تجهیزات  تهیۀ  برای  الزامی  هیچ 

خود از استان و منطقه خود ندارند و در حال 
حاضر کمتر از ۲۰ درصد نیازهای شرکت های 
بزرگ از استان و 8۰ درصد از خارج از استان 
تولیدات  فروش  موضوع  این  و  می شود  تهیه 
برخی صنایع را با مشکل روبه رو کرده است«.

 قانون جدید اتاق تا 10 روز دیگر
در صحن علنی مجلس 

کمیسیون  رئیس  جلسه،  این  ادامۀ  در 
به  اشاره  با  اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
اینکه در قانون جدید اتاق بازرگانی مشکلات و 
معضلات قبلی کنار گذاشته شده و ظرفیت ها 
لحاظ شده است، گفت: »تدوین قانون جدید 
روز  تا 1۰  و  تمام شده  تقریبا  بازرگانی  اتاق 
آینده به صحن علنی مجلس ارائه خواهد شد«.

»اتاق  کرد:  بیان  پورابراهیمی  محمدرضا   
کرمان بازوی توانمندی برای اتاق ایران است 
حجم  اعضا،  تعداد  مانند  حوزه ها  همۀ  در  و 
پژوهش  درآمدزایی،  اقتصادی،  فعالیت های 
و تحقیق جزو پنج اتاق برتر کشور محسوب 
می شود و کمتر سرفصلی در چهار وزارتخانه 

مطرح حوزه های اقتصادی وجود دارد که اتاق 
کرمان به صورت تخصصی و کارشناسی به آن 
نپرداخته باشد«. وی افزود: »به نظر می رسد 
برنامه ششم توسعه به احتمال زیاد یک سال 
دیگر تمدید شود و از اتاق کرمان درخواست 
داریم برنامه ششم توسعه، نقاط ضعف، قوت 
و نحوۀ اجرا و تحقق آن را در استان کرمان 
اشاره  با  پورابراهیمی،  کند«.   آسیب شناسی 
به اینکه 1۵ آذرماه متن لایحۀ بودجه 1۴۰۲ 
به مجلس ارائه می شود، اظهار کرد: »در این 
زمینه اتاق کرمان کارگروهی تشکیل و بستۀ 
پیشنهادی بودجه 1۴۰۲ استان را حداکثر تا 
یک ماه دیگر به مجمع نمایندگان استان ارائه 
دهد تا رایزنی های لازم با وزرا صورت گیرد«. 

اجرای 35 درصدی هفت قانون پایه ای 
رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
بیان  با  نشست  این  در  نیز  اسلامی  شورای 
توسعۀ  کمیسیون،  فعالیت های  اولویت  اینکه 
و  کردن  »کم  گفت:  است،  کشور  صنعتی 
اجرای  البته  قوانین مدنظر ماست که  اصلاح 
قوانین مرتبط با حذف فساد، رانت و امضاهای 
طلایی بسیار زمان بر است«. مصطفی طاهری 
اظهار کرد: »در مورد تولید هفت قانون پایه ای، 
دائمی، فوق العاده و بدون عیب و نقص داریم 
که بر اساس اعلام دیوان محاسبات کشور در 
بهترین حالت 3۵ درصد اجرا شده است که 
9۵ درصد بخش اجرا نشده به دلیل ترک فعل 

دولت بوده است«. 
وی با اشاره به آیین نامه های دست و پاگیر 
در حوزۀ تولید، افزود: »هیات مقررات زدایی در 
حال نسخ یکسری قوانین است«.  وی ادامه 
داد: »قانون مدیریت داده ها و اطلاعات ملی، 

هفتۀ آینده ابلاغ می شود و امیدواریم با اجرای 
این قانون، حکمرانی ها به سمت داده محور و 

سامانه محور سوق داده شود«.

مشوق های شعاری 
نایب  و  کرمان  اتاق  رئیسه  هیات  عضو 
نیز  ایران  اتاق  صنایع  کمیسیون  رئیس 
جدید،  بخشنامه های  صدور  اینکه  بیان  با 
سیاست گذاری و برنامه ریزی برای فعالیت های 
واحدهای تولیدی را حتی برای 1۰ روز آینده 
با مشکل روبه رو می کند، گفت: »این در حالی 
است که بر اساس قانون هرگونه تصمیم گیری 
باید از شش ماه قبل اعلام شود تا برنامه ریزی 
لازم صورت گیرد«.  عباس جبالبارزی افزود: 
»۴۵ درصد سهمیۀ اشتغال کشور مربوط به 
برای  که  است  متوسط  و  کوچک  بنگاه های 
حفظ این اشتغال باید برای آن ها مشوق هایی 
در نظر گرفته شود اما در عمل مشاهده شده 
اجرا  و  می مانند  باقی  شعار  حد  در  مشوق ها 

نمی شوند«.

تعطیلی روزانۀ صنایع کوچک
در  کرمان  اتاق  نمایندگی  دفتر  رئیس 
»متاسفانه  گفت:  نشست  این  در  سیرجان 
به دلیل مسائل بسیار زیادی که برای صنایع 
تعطیلی  شاهد  روزانه  می شود  ایجاد  کوچک 
چندین واحد هستیم و به نظر می رسد که این 

واحدها فراموش شده اند«. 
حسین نجف آبادی پور افزود: »رقابت بین 
با  استاندارد  و  دارای مجوز  تولیدی  واحدهای 
واحدهای تولیدی بدون مجوز غیرممکن است 
که باید برای نجات تولید کشور، جلوی این گونه 

اقدامات غیرقانونی را گرفت«.

استان  در  پسته کار  باغداران  و  کشاورزان 
کرمان، امسال با خساراتی شدید مواجه شدند. 
سرمای بهاره در دو نوبت بیش از 9۰ درصد 
محصول را از بین برد و بعد هم در اثر باران های 
شدید فصل تابستان بسیاری از باغ های پسته، 
زیر گل ولای غرق شده و بسیار خسارت دیدند.

کرمان،  استان  کشاورز  دبیرخانه  گفتۀ  به 
در  پسته  محصول  تن  هزار   1۰ تنها  امسال 
استان کرمان برداشت شده است در حالی که 
میزان برداشت در سال گذشته 1۵۰ هزار تن 
بوده است. مقایسۀ این دو رقم، عمق فاجعۀ رخ 
داده در حوزۀ کشاورزی شمال استان و صنعت 

پسته را نشان می دهد.
مهدی  بحرانی،  شرایط  این  وجود  با 
سیف الدینی می گوید که وعده های دولت برای 
و  نشده  عملی  همچنان  کشاورزان  از  حمایت 

مصوبات از روی کاغذ فراتر نرفته است.
از سوی  پسته  به محصول  میزان خسارت 
در  و  تومان  میلیارد  هزار   ۲۰ کشاورز  خانه 
شورای گفت وگو 13 هزار میلیارد تومان اعلام 
شد، اما سیف الدینی می گوید که تاکنون هیچ 
در  و  نشده  پرداخت  کشاورزان  به  تسهیلاتی 
آخرین پیگیری های او اعلام کرده اند که دولت 
1۰ هزار میلیارد تومان برای جبران خسارت به 
کشاورزان پسته کار مصوب کرده است که آن 
هم باید از طریق ستاد بحران کشور پرداخت 
است  معتقد  کرمان  کشاورز  خانه  دبیر  شود. 
حوادث  و  ایران  بودن  حادثه خیز  به  توجه  با 
غیرمترقبه ای که هر روز ممکن است رخ دهد، 
پرداخت  دستور  زودی،  این  به  بحران  ستاد 
تسهیلات را صادر نخواهد کرد و اگر این مدت 
بیش تر طول بکشد، تسهیلات دولتی نوشداروی 

بعد از مرگ سهراب خواهد بود.

آیندۀ نامعلوم مصوبات  
بیان  داشتم،  او  با  که  گفت وگویی  در  وی 
دهم  و  نهم  هشتم،  که  »سرمازدگی  کرد: 

فروردین ماه سال جاری رخ داد خسارات 9۰ تا 
استان  پسته شمال  باغ های  به  1۰۰ درصدی 
وارد کرد و جوانه های زایشی سال آینده را هم 

از بین برده است«.
این  وقوع  از  »پس  افزود:  سیف الدینی 
و  مردم نهاد  سازمان های  کمک  با  سرمازدگی 
جهاد کشاورزی، موضوع را مستندسازی و برای 
وزارتخانه ارسال کردیم و چند هفته بعد از آن 
 هم وزیر جهاد کشاورزی و معاون وی به استان 
سفر کردند و از باغ های رفسنجان و سیرجان 

بازدید داشتند«.
وی ادامه داد: »خانه کشاورز میزان خسارت 
در  اما  کرد  برآورد  تومان  میلیارد  هزار  را ۲۰ 
شورای گفت وگو میزان خسارت سرمازدگی به 
باغ های پسته در استان 13 هزار میلیارد تومان 

مصوب شد«. 
گفت:  کرمان  استان  کشاورز  خانه  دبیر 
سفر  از  بعد  شد،  که  پیگیری هایی  »طبق 
رئیس جمهور به کرمان، از این میزان، مصوب 
کشاورزان  به  تومان  میلیارد  هزار  که 1۰  شد 
بودند،  دیده  خسارت  سرما  از  که  پسته کار 

پرداخت شود«. 
وی اضافه کرد: »مبلغی که مصوب شده باید 
توسط مدیر ستاد بحران کشور تایید و پرداخت 
شود ولی متاسفانه تاکنون هیچ اقدامی انجام 

نشده است«.
سیف الدینی بیان کرد: »با توجه به این که 
ایران کشوری است که وقوع حوادث غیرمترقبه 
مانند  حوادثی  با  روز  هر  و  است  زیاد  آن  در 
سیل، زلزله و ... روبه رو هستیم به نظر می رسد 
منتظرند اگر مسئله و مشکلی پیش نیامد، بعد 
به کشاورزان برسند و در واقع کشاورزان آخرین 

اولویت ستاد بحران هستند«.
وی گفت: »اگر قرار باشد تسهیلات مصوب 
شده دیر به دست کشاورزان برسد، نوشداروی 
بعد از مرگ سهراب خواهد بود زیرا تا چند ماه 
آینده کشاورزان مجبورند برای گذران زندگی 
و تامین هزینه ها دست به فروش دارایی خود 

بزنند«.

کشاورزانِ مستاصل 
سیف الدینی با بیان این که در شمال استان 
کرمان بیش از ۴۰۰ هزار نفر به طور مستقیم 
از طریق کشاورزی و فعالیت در صنعت پسته 
توقع  اتفاق  این  »با  افزود:  روزگار می گذرانند، 

داشتیم دولت از کشاورزان حمایت کند«.
وی یادآور شد: »در حال حاضر کشاورزان به 
وضعیتی رسیده اند و آن قدر مستاصل شده اند 
که قادر به پرداخت قبوض برق کشاورزی خود 
و هزینه های کاربری و آبیاری نیستند و مجبور 
گذران  برای  ماشین  و  زمین  خانه،  فروش  به 

زندگی شده اند«.
دبیر خانه کشاورز ادامه داد: »تا سال گذشته 
تعدادی از کشاورزان به دلیل مشکلات مجبور 
و رها کردن زمین ها  به فروش آب کشاورزی 
بودند اما امسال حتی کسی قادر به خرید آب 
سیل  به  اشاره  با  وی  نیست«.  هم  کشاورزی 
مردادماه و تشدید خسارت به محصول پسته، 
توضیح داد: »در رفسنجان بسیاری از باغ ها پر 
از گل ولای شدند و بسیاری از کشاورزان حتی 
قادر نبودند برای خارج کردن گل ولای از باغات 
خود هزینه کنند. خرده مالکان در این شرایط با 
وضعیت به مراتب بدتری مواجه هستند و واقعا 
سیف الدینی  نیازمندند«.  حمایت  و  کمک  به 
انجام  افزود: »هرچه پرداخت تسهیلات دیرتر 
شود پیامدهای سخت تری دارد. هم کشاورزان 
نمی توانند باغ های خود را احیا کنند و هم در 
و  می شوند  مواجه  مشکل  با  زندگی  مخارج 

عرصه بر آن ها تنگ تر می شود«.
جز  به  پیش  مدتی  »تا  کرد:  اظهار  وی 
بانک کشاورزی، سایر بانک های استان هم به 
کشاورزان وام می دادند اما در حال حاضر تمام 
بانک ها پرداخت وام را بر اساس کارکرد حساب 
انجام می دهند و به همین دلیل کشاورزی که 
در سال گذشته و امسال با خسارت سنگینی 
است،  نداشته  حساب  کارکرد  و  شده  مواجه 

امکان استفاده از این تسهیلات را هم ندارد«.
»اگر  داد:  ادامه  کرمان  کشاورز  خانه  دبیر 
کشاورزان نتوانند امسال در باغ های خود هزینه 

کنند مطمئنا تولید سال آینده باز هم کاهش 
محصولات  از  یکی  که  پسته  و  یافت  خواهد 
کشاورزی استراتژیک و ارزآور کشور است نابود 

خواهد شد«.
وی گفت: »کشاورزان همواره پایبند به نظام 
بودند و هستند و کسانی که با تلاش و زحمت 
غذایی  امنیت  هنگفت،  هزینه های  با صرف  و 
مورد  بیش تر  باید  می کنند  تامین  را  کشور 

حمایت قرار گیرند«.

عدم امهال وام ها 
این  به  پاسخ  در  ادامه  در  سیف الدینی 
آن ها  سررسید  که  وام هایی  برای  که  سوال 
در سال جاری است چه تصمیمی گرفته شده 
است؟ بیان کرد: »سال گذشته قرار بود وام ها 
امهال شود اما با توجه به این که همۀ بانک های 
بسیاری  نکردند  پیروی  مصوبه  این  از  استان 
تسهیلات  این  از  نشدند  موفق  کشاورزان  از 
پیگیر  هم  را  وام های 1۴۰1  و  کنند  استفاده 
هستند که وصول کنند و حتی حساب ضامن ها 

را مسدود می کنند«. 
شورای  پیش  روز  »چند  شد:  یادآور  وی 
و  شده  برگزار  استان  بانک های  تخصصی 
تصویب  شورا  این  در  شنیدم  من  که  آن طور 
کردند چند ماهی به کشاورزان برای پرداخت 
وام ها مهلت بدهند«. دبیر خانه کشاورز استان 
کرمان با بیان این که امسال هیچ بخشنامه ای 
مبنی بر امهال یا جابه جایی وام های کشاورزی 
نداشتیم در حالی که سرمازدگی عام بود و همۀ 
کشاورزان خسارت دیدند، گفت: »از نمایندگان 
استان انتظار داریم بیشتر کمک کنند و مصرانه 
شده،  مصوب  که  تسهیلاتی  تا  کنند  پیگیری 

زودتر پرداخت شود«. 
وی تاکید کرد: »خانه کشاورز در حد توان 
خود موضوع را پیگیری کرده و پیگیری بیشتر 
از توان ما خارج است، انتظار داریم و عاجزانه 
حمایت  برای  داریم  درخواست  نمایندگان  از 
پرداخت  بحث  کشاورزان،  و  پسته  صنعت  از 

تسهیلات را دنبال کنند«.

عضو اتاق بازرگانی ایران مطرح کرد
شاهد فرار سرمایه های 

داخلی هستیم
گروه اقتصاد: رئیس کمیسیون بازار پول و سرمایه 
سرمایه گذار  چراغ  این که  بیان  با  بازرگانی  اتاق 
وضعیت  مشاهدۀ  کشور  یک  به  ورود  برای  خارجی 
در  »امنیت  گفت:  است،  داخلی  سرمایه گذاران 
سرمایه گذاری و آزادی های اقتصادی در ایران رغبت 
سرمایه گذاری خارجی برای جذب سرمایه هایشان به 

ایران را از بین برده است«.
بر  علاوه  ایران  »اقتصاد  افزود:  مستوفی  فریال 
داخلی  فلج کنندۀ  تحریم های  با  خارجی  تحریم ها 
می رسد  نظر  به  و  می کند  نرم  دست وپنجه  نیز 
خارجی  تحریم های  از  بیش  داخلی  تحریم های 
است.  کرده  سلب  را  ایران  در  سرمایه گذاری  رغبت 
سرمایه گذاران  حداقل  نبود  داخلی  تحریم های  اگر 
داخلی میل به سرمایه گذاری داشتند در حال حاضر 
مسائل  و  مقررات  دلیل  به  داخلی  سرمایه گذاران 
دارد  وجود  کار  و  کسب  محیط  در  که  پیچیده ایی 
نشان  رغبتی  ایران  در  سرمایه گذاری  به  چندان 
نمی دهند«. وی خاطرنشان کرد: »ما در ایران شاهد 
از  که  است  زود  هستیم  داخلی  سرمایه های  فرار 
امروز دلیل خروج سرمایه های خارجی از ایران را به 

اعتراض های اخیر منسوب کنیم«.
از  توجهی  قابل  »تعداد  داد:  ادامه  مستوفی 
خانه  خرید  به  اقدام   ... و  دبی  ترکیه،  در  ایرانیان 
کردند این مسئله بهترین گواه برای نشان دادن فرار 

سرمایه گذاری در ایران است«.
به گزارش ایلنا، وی با بیان این که ایران کشوری 
و  خدادادی  امتیازات  به  بنا  می توانست  که  است 
جذب  برای  مناسب  محیطی  به  دارد،  که  انسانی 
سرمایه گذاران خارجی تبدیل شود، با اشاره به عوامل 
کرد:  اضافه  ایران،  کار  و  کسب  محیط  در  بازدارنده 
قراردادها، مقررات خلق الساعه  به  نگذاشتن  »احترام 
و یک شبه، فساد، تبعیض و عدم برخورد با مفسادان 
اقتصادی از جمله مهم ترین عوامل در ایجاد اقتصاد 

ناسالم در ایران هستند«.
مستوفی نسبتی بین اعتراضات اخیر و عدم رغبت 
برقرار  ایران  به  ورود  برای  خارجی  سرمایه گذاران 
جوان  کار  نیروی  گاز،  نفت،  »ایران  افزود:  و  نکرد 
دسترسی  همچنین  دارد  مناسبی  تحصیل کردۀ  و 
پتانسیل ها  این  و  دارد  آزاد  آب های  به  مناسبی 
در  خاورمیانه  هاب  عنوان  به  را  ایران  می توانست 

زمینۀ جذب سرمایه های خارجی تبدیل کند«.
وی در پاسخ به این پرسش که آیا خبری مبنی 
اعتراض های  از  بعد  ایران  از  تجاری  هیات  بر خروج 
اخیر داشتید؟ گفت: »خیر، من در این زمینه خبری 
نشنیدم و در این زمینه بی اطلاع هستم؛ اما گروه ها 
ایران  به  بلاروس  و  روسیه  از  تجاری  هیات های  و 
می آیند«. رئیس کمیسیون سرمایه گذاری اتاق ایران 
در پاسخ به این پرسش که آیا آماری از عدد خروج 
سرمایه از ایران در دست است؟ گفت: »نمی توان رقم 
دقیقی از خروج سرمایه از ایران اعلام کرد آمارها در 
این زمینه متناقض است سخن از خروج 3۰ تا 1۰۰ 
میلیارد دلار از ایران به میان می آید و من نمی توانم 
چراکه  بگذارم  صحه  عددها  این  از  هیچ کدام  روی 
این  در  آمار  ارائۀ  متولی  نمی تواند  خصوصی  بخش 
زمینه باشد«. عضو هیات نمایندگان اتاق ایران، تورم 
موجود را به عنوان ام المرض  اقتصاد ایران معرفی کرد 
و افزود: »چرا ما نتوانستیم تورم موجود را مهار کنیم؟ 
شاید بتوان گفت بزرگ شدن دولت و کسری بودجه 
در  همواره  ایران  در  دولت ها  باشد؛  دلیل  مهم ترین 
از  توجهی  قابل  بخش  و  هستند  شدن  بزرگ  حال 

بودجه ها صرف پروژه های غیر عمرانی می شود«.
کشورهای  بزرگترین  جزو  »ایران  داد:  ادامه  وی 
 68 همچنین  دنیاست  در  گاز  و  نفت  تولیدکنندۀ 
پتانسیل  این  دارد  وجود  ایران  در  معدنی  ماده  نوع 
مگر  مثال  عنوان  به  ندارند  کشورها  از  بسیاری  را 
هاب  برای  زمینه ها  توانسته  که  دارد  انرژی  ترکیه 
کند؟  فراهم  خود  برای  را  منطقه  در  شدن  انرژی 
به  اقتصادی  درست  سرمایه  با  توانست  کشور  این 
موقعیت فعلی دست پیدا کند«. مستوفی بیان کرد: 
»کشورهای عقب مانده تر ما مانند عراق و افغانستان 
توانستند تورم را روی کمتر از ۵ درصد کنند اما ما 
چرا نتوانستیم تورم را مهار کنیم این در حالیست که 
همواره در برنامه های توسعه ای خود از رشد اقتصادی 
8 درصد سخن گفتیم اما به نظر می رسد این رشد به 

توهم بیشتر از عالم واقع نزدیک باشد«. 

خبر در نشست بررسی مشکلات صنعت و معدن استان مطرح شد؛

رهاشدگی و فراموشی صنایع کوچک و متوسط 

پروین میرزاحسینی

سیف الدینی دبیر خانه کشاورز استان کرمان مطرح کرد

وعدۀ  کاغذی دولت در حمایت از پسته 


